
Člověk si potřebuje vyzkoušet své síly 
Dítě které má ve své rodině zázemí a může si vyzkoušet své reakce 
v m~delových situacích, bude schopné lépe obstát i v problematických 
okamžicích svého života, říká psycholog Václav Břicháček. 

Co ovlivňuje míru odolnosti člověka? 
Tako\ých momentů je pravděpodobně celá řada. 

Na jednu stranu 
se více 

socializujeme, 

K pojetí odolno ti můžeme zaujmout dvě pozice. Jedna 
uvažuje o odolno ti jako o osobnostním rysu, který 
pomáhá jedinci zvládnout obtížné situace, traumata 
nebo konflikty. Jedná se o rys relativně stálý, i když je 
zcela ji tě ovlivněný situačně. Druhý pohled je vývojový. 
Z tohoto hlediska je míra odolnosti ovlivněna souhrou 
procesů, díky kterym se u člověka vytváří větší odolnost 
k nejrůznějším zátěžím během celého života. Příkladem 
druhého způsobu uvažování jsou longitudinálnf 
V}'Zl'UIJ1y, například výzkum E. E. Wernerové. V takových 
výzkumech se ukazuje, které vývojové faktory hrají roli. 
Ve \ýzkumu Wernerové to byl porod bez větších nesnází, 
rodina s relativně malým počtem dětí, relativně delší 
časový odstup mezi dětmi, kdy se další dítě rodí až 
zhruba po dvou letech, kdy je už základní vazba dítě­
matka vytvořena a matka záhy nepřechází k druhému 
dítěti. Dalším důležitým pivkem je existence jedné osoby, 
která se o dítě systematicky stará. V pozdější fázi 
relativně dobře fungující zázemí širší rodiny, jako je 
babička, dědeček, tety a strýčkové. 

vyzkoušelo své síly. Výchova toho typu, kdy se před 
dítětem všechno zametá a všechny nesnáze se 
odstrai'íují, je svým způsobem nebezpečná; to ví nakonec 
i medicína - každé dítě musí získat určitou biologickou 
odolnost. Jakmile by ji nezískalo, organismus bude 
selhávat. V psychologii nebo ve výchově je to analogické. 
Je nebezpečí, že dítě, které je v dobré vůli neustále 
obdarováváno a dostává se mu všeho možného, si 
navykne, že všechno přichází zdarma. Narazí-li na potíže, 
dostává se do nesnází a selhává. 

máme stále více 
kontaktů., svět se 
globalizuje, víme 
o všem možném, 

na druhou stranu 
nám chybí 

intenzivní kontakt 
několika 

kamarádů, kteří 
si dělají svůj klub. 

Děti, u kterých nacházíme v časném vývoji tylo 
pozitivní momenty, si obvykle získávají lepší pozici mezi 
vrstevníky, a to už v předškolní etapě. Ve škole se 
prosadí ne proto, že by byly mimořádně inteligentní ale 
pro~o_, že dokáží prodat, co umí. Většinou mívají dob;·ou 
poz_1c1 v~ skupině i u učitelů a jsou určitým způsobem 
obhbene. Tento vývoj pokračuje i v adolescenci. 
V dospělosti _vě~ina z nich zakládá poměrně stálé rodiny 
s relaavně rnzkým počtem rodinných selhánf a celý 
proces se začíná opakovat v další generaci - děti které 
zvládly ol~tí~n_é mo'.nenty života, začnou obdobně

1 

pt'isohit 
na vlastni detJ. SleJně tak může probíhat proces 
obráceně - málo odolné děti, které nezvládnou obtížnr 
slluace, vedou ke stejnému stylu života i své děti. 

Jak může rodič ovlivnit utváření a formování 
odolnosti dítěte? 

• Př~-f~rmování odolnosti u dítěte jsou ve výchově 
d~l~z1te dva _prvky. Jednak přítomnost pozitivních v1.oru 
At _c_ ce:11e, č1 ~1ecbceme, napodobujeme své okolí, . 
neJcas~eJ1 rodiče, ale také učitele, vedoucí nebo 
~amaradyd, po~-~vy z líteratu1y a z televize. Pozitivní v1.01 
en ?e ne a pnhš nacvičit a často se prosazuje . ' 
nezaměrně. Druhým prvkem ·e nu , 
v řešení obť)' , h . , J tnost trenovat dftř 
l . . iz~yc s1tuac1. To neznamená je stavět do 
rauma1:JzuJfc1ch situací, ale dávat mu možnost, aby si 

Další velkou roli ve formování odolnosti hrají dětské 
skupiny. Bylo by potřeba jim věnovat daleko více 
pozornosti, protože i méně fungující rodiny mohou být 
často zastoupeny skupinami, do kterých děti chodí rády. 
Na kurzech, které děláme pro dospívající skauty, vidím 
spoustu případů, kdy se dítě pocházejfcí z velice 
sporných poměrů s řadou rizikových momentu zachrání 
právě tím, že začne chodit do nějakého dobře 
fungujícího kroužku. Muže to být jakýkoli kroužek. Vím 
o případech, kdy dítě zachránil pěvecký soubor, kam dčti 
chodí šest sedm let a najednou tenhle společek, 
zabývajícf se zdánlivě něčím úplně jiným, zaclwtí dítě, 
které by se snadno dostalo na sce tí. Platí to · 
o organizacích církevních, turi tick-ých, kautsk-ýrh, 
sportovních, uměleckých a dalších. 
Proč jsou tyto malé ku piny pro formov{uú 

odolnosti tak důležité? 
J~ t? d~1es zvláštní rozpor - ua jrdnu stranu sr více 

soc1ah~uJ_eme_, nHíme slálr vfťc kontaktu •. vřt se 
gl,obal,zuJ;: \·1me o \"Šťnt možrH'rn, na druhou stranu 
n~m-~•hyh! tntrnzivní ko111ak1 učkohka k,1111anítl11, kt<'ří si 
d:laJI}\1'J kl'.ib. i\lužPtr • ! Jls,ít ostatní111i lidmi prrs 
pul S\:líl !>0 llllC'l-nt'lll. <i Jť lo užitrřtH\ alť 111•nnuří \':Ís 
lo, rr}_~c zaklndcm malé skupin\, to J<'sl přútrlst\í .z oři 
do OťI a -cl1011 -t ~ •· k 11· . , . nos I rs11 on tkl\ ro1.111n11011 r<'slou. jak 
SJH>!lllll;!r,, lak -k11pinov1; řPsťnf konílikt11 se r-10\řk 
n111ze tlrll pouzr vluslnf zkušrnos11. 

~~dt čeho rodičr poznají vhodnou míru zlllčžt> jíž 
?.uu1 c fi č ,ystuvit, aby se naul-ilo ohslát v obtížn{ci, . 
z1votníťh situaťích? · ~ 

'lb jť holt11žt.l \ ěr kt .. .-1 , J. 
I I· . . . . . ' i,, s1 li<'< a nnprogramovat. \ trio 

o l ,lsti I o1.hod11Jr víre 111111il'<' ·1ik,11,·1 . I • . 
\'.·I . ' ' . ' l'JU lil[!\(' spojen/ 

~ )_<.10\011 stalr v1rp pouí.í\',Í JHJJ<'trr .1t1lnlli\11Í 
JOttottvf·._N,~klPnl dí1,~ n111žr li)°t lřd,a híologitky 
~< o n.r :• r~111zr:t~ h~i 11_ař1t_ do r11z11frh porl0\11íd1 :;kti\it 

~ri~:;:\~~1'::,:};~r;~:~~~:~v::/ii'i,~
1
:l::.'' j~.litolt~girky nrúlo 

s fyzickou zri tř". f S ' 1 1• ,lln ,tz 11111ž<'t1• 

m odh . _z, 7;n1 I. t<·Jnit lak n1u í111 pfi vfrho\'ř 
PSYCHOLOG adnou1, v Jak\·ch si111adr·h li do Jak,1 mírv mohu dítř 
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-
trénorat a kde bych je už trawnntizoval nebo 
neurotJzo\'al. 

'ěkteří rodiče ale spíše vycházejí ze swch vlas•"' 1 
__ ,h. ' ti' ,Htě drž , 'J uuC l 
auu,ICI a nu w "Y et I u takových činností kt , 

b 
, 
1
. , dl , ere 

je ne, aVI. ":11, zase po ~hnou pohodlnosti dítěte. 
S 11m sou,1s1 pochopem zralosti dítěte. Při takovém 

konfliktu mohou rodiče buď dítě nutit do toho, co 
neumí, anebo to vzdají s tím, že na to dítě není. Je těžké 
rozhodnout, zda na to dítě skutečně nemá, nebo se mu 
jenom nechce, nemá dobrého kantora, dobrou učebnici 
špatně se z ní učí, anebo zda není motivované. Máte-li ' 
somatick-y nemocné dítě, nemůžete ho honit do vysokých 
výkonů, ment~ě _to je ovšem _složitější situace a mnohý 
nedostatek nadarn lze nahradit pílí. Vzdát něco rychle 
není úplně nejlepší a některé děli v dospělosti litují že 
se předčasně vzdaly úsilí. ' 

Vedení dítěte k tomu, aby vydrželo ve vrstevnické 
skupině, má dvě stránky. Jedna spadá do předškolního 
a mladšího školního období, kdy dítě nemá výrazný 
vlastní názor a rodiče ho někam postrkují, tu do sportu 
tu do nějal(ých jiných kroužl...'Ů. Často také tolik nezáleží' 
na tom, co dítě dělá, ale jaké najde prostředí. Leckteré 
dítě chodí do nějakého kroužln1, i když v dané činnosti 
nevyniká, ale má tam kamarády. Potom je asi smysluplné 
v kroužku zůstat. Můžete ho ale poslat do nějaké 
sportovní organizace, kde narazí na výrazný duch 
soutěživosti, a může se dostat na okraj, protože mu 
ostatní dávají najevo, že není úspěšné. Odhadnout, kde 
je to neúspěch, či jen zdánlivý neúspěch z nezájmu, je 
opět věcí rodičovské intuice. Ono je to ale bohužel spíš 
tak, že řada rodičů dává děti do kroužků ne podle toho, 
zda je to baví, ale proto, aby byla záruka, že se nebude 
toulat po ulici, či vysedávat pasivně u televize. 

Jiná situace nastává v preadolescenci a adolescenci 
kdy si naopak sám dospívající hledá vlastní cesty. Mu~í 
hledat a zkoušet, kudy pro něj vede cesta. Proto často 
střídá kroužky či zájmové skupiny. Tam už si sám mapuje 
situaci, potřebuje si otestovat svět, poznat sebe a své 
síly, ale i různé činnosti. 

Co by rodiče měli dělat, aby dítěti usnadnili 
konfrontaci s těžkými situacemi? 
Hodně se mluví o modelových situacích a doporučuje 

se rodičům vyzkoušet, co v nich dítě udělá. Přitom se ale 
nesmí v takové situaci nechat samotné. Je dobré dítěti 
poskytnout možnost, aby si vyzkoušelo něco ze sportu, 
něco z kultury, něco z technických oblastí. Používání 
hraček - to jsou například také modelové situace, na 
kterých zkoušíme, na co je dítě zaměřené. Různé 
modelové situace mohou dítě připravit na různé typy 

V'zkum E. E. Wernerové 
Americká psycholožka Wernerová sledovala na soci­
álně zanedbaném havajském ostrově Kauia po dobu 
32 let soubor 200 dětí, které pocházely z velice špat­
ných ekonomických a sociálních podmínek. Výzkum 
sledoval protektivní faktory v rodině ve škole i v komu­
nitě. Zhruba třetina dětí se s obtížnými okolnostmi 
poměrně úspěšně vyrovnala. O zdravé, odolné děti , 

kte!é se lépe se zátěží vyrovnávaly, v časném období 
pecovala s láskou jedna osoba, rodina měla relativně 
pevná pravidla, děti později našly oporu i mimo rodinu 
ve vrstevnických skupinách, objevily dobré vzory 
a vytvořily si přiměřenou sebedůvěru a kompetenci. 

Václav Břicháček 

zátěže. Každý jsme odolný vůči něčemu jinému. ěkdo 

snese spoustu práce, ale podléhá časovému stresu 
a někdo naopak. Někdo zvládá spíš zdravotní problémy, 
někdo pracovní - v tom je odolnost často situační. ěkdy 

se jedná o to, zvládnout nějakou náhlou a nečekanou 
traumatizující situaci, jako je povodeň nebo rozpad 
rodiny, a člověk u sebe objeví nečekané formy chování. 

Proto se také vývoj odolnosti nevztahuje jen na dětský 
věk, ale mění se během celého života. často e objeYí · 
neočekávané události, životní křižovatk11, body obratu 
a v každé etapě je možno napravit omyly a po ílit 
odolnost, ale také mnoho pokazit. Platí to i o tárnutí -
to by však byla jiná kapitola. 

Otltimálně by měli rodiče Jlřipravit dítě na všechny 
typy situací. 

Teoreticky ano, jenže něco takového nemužete ře ·it 
čistě racionálně. i kde necxi tujc seznam situací, se 
kte1ými se člověk v životě setká a na které by se měl 
připravit. Spíše je dt'tležité dítě připravil na to, jal11n 
způsobem se k řešení těžkých situací postm'Í, zn k11n 
půjde, kde a jak i najde kamarMly a přátele, jak se řeší 
konflikty. Pro budoucnost spolcčno ti je podstatné, zda 
se děti stanou do pělými a odolnými občany. 

Jakub H11N11 
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Děti, u kterých 
nacházíme 
v časném vývoji 
tyto pozitivní 
momenty, si 
obvykle získávají 
lepší pozici mezi 
vrstevníky, a to už 
v předškolní 
etapě. Ve škole se 
prosadí ne proto, 
že by byly 
mimořádně 
inteligentní, ale 
proto, že dokáží 
prodat, co umí. 


